

EDITORIAL

Iraupen- eskia etxetik hurbil

IRAUPEN-ESKIARI egiten zaion kritika bat, oso ondo ezagutzen ez duen jendearen-gandik, aldez aurretik egokituriko zirkuituetan soilik praktikatu ahal dela izaten da. Eta horrela ibilbide berdinak eta beti pista berberatik egiteak galdu erazten dio mendizaletasunaren erakargarriek garrantzitsuenetariko bat —handiena, seguru asko—, hots, lekune zabal handiez gozatzea.

Zer esanik hori ez dela horrela, guztiz alderantziz baizik. Eskia Ipar Europako herrietan sortu zen, bestelako erabide baliagarriek ez zeneko sasoieta leku batetik bestera ibiltzeko modu bat bezala hain zuzen.

Ariketa hutsaren plazer ludikoan kontzentratuz, agertu eta emendatu egin zen arrakasta izugarriaz alpetar eskia edo jaitsierazkoa. Gero pistetako superespecializazioa eta gehiegizko masifikazioak aldegiten berhartzen dituzte maiz mendizaleak, hodeiertz zabalagoen eta askatasunaren bila, hau da mendi edo mendietan zeharko eskia.

Bitartean ipartar eskiak, iraupen-eskiak, puntu batetik besterako ibilbideena izaten jaurtzen du, desibel handirik gabea eta abialdiak udaldian, adibidez lantze-soroak direlako, zeharkatu ezin diren lurralde elurtuetan egiten direlarik.

Ekipamenduari dagokionez eski merkea dugu eta gozatzen hasteko ikasketak gutxienekoak direnez, erreza. Ez du eskatzen gehiegizko ahaleginik, ez du krisma apurtzeko arriskuk ondorioztatzen eta modan jartzen ari da. Diputazioek bultzatu egiten dute eta proba egiten dutenak beharti bihurtzen dira, neguko triatlona burutu ahal izateko soilik bada ere. Ez da jadanik «handia-naizenerako» gorderik zegoen espezialitatea.

Gure laguntzaile ohizkoetariko bati lan bat presta dezan eskatu diogu, Euskal Herriaren mendietan pistetatik kanpo ipartar eski praktikatzeko dauden posibilitate ugariek zabalteko. Zer esanik ez, herriaren mendizerra garaiak. Pirineo mendietako inguruak, izaten dira praktikatzeko kondizio onenak ematen direnekoak, eta haietara zuzentzen da artikulua, baina ez dira leku bakarrak. Elurte handiak erortzen direnenan eta kateak behar dituzten menda-teen zerrenda luzea izaten denean, edozein bazterratan jende jatorra iraupen-eskia praktika-zen aurkitzea erreza bihurtzen ari da.

UNA crítica al esquí de fondo, formulada por la gente que no lo conoce muy bien, es que sólo se puede practicar en circuitos ya acondicionados. Y el repetir recorridos siempre por la misma pista le hace perder uno de los mayores atractivos del alpinismo —quizá el mayor— que es el disfrute de los grandes espacios abiertos.

Desde luego que lo correcto no es eso, sino todo lo contrario. El esquí nació en los países del Norte de Europa precisamente como un medio de locomoción para poder trasladarse por la nieve de un lugar a otro en épocas en las que no había otro procedimiento válido.

Concentrándose en el placer lúdico del puro ejercicio apareció y creció con un éxito arrollador el esquí alpino o de descenso. Luego la superespecialización en las pistas y la masificación excesiva, hacen huir con frecuencia de ellas a los alpinistas, en busca de horizontes más amplios y libertad, léase esquí de montaña o de travesía.

Mientras tanto el esquí nórdico, esquí de fondo, sigue siendo el de los recorridos de punto a punto, sin grandes desniveles, realizando marchas por terrenos nevados por los que no se puede atravesar en verano, por ejemplo, por tratarse de campos de cultivo.

Es un esquí barato en cuanto a equipamiento, y sencillo en cuanto a mínimos de aprendizaje para empezar a disfrutar. No requiere esfuerzos excesivos ni comporta el riesgo de romperse la crisma en su ejecución y se está poniendo de moda. Lo promocionan las Diputaciones y se convierten en adictos los que lo prueban aunque sólo sea para poder realizar el triatlón de invierno. Deja de ser esa actividad que se tenía guardada «para-cuando-sea-mayor».

Hemos pedido a uno de nuestros habituales colaboradores que prepare un trabajo divulgando las muchas posibilidades de practicar el esquí nórdico fuera de pistas que hay en los montes del País Vasco. Evidentemente es en las sierras más altas del país, en las estribaciones del Pirineo, donde se dan las mejores condiciones para su práctica, y ahí va el artículo, pero no es el único sitio. Cuando caen las grandes nevadas y es larga la lista de pueblos con cadenas, empieza a ser fácil encontrar cuadrillas de gente guapa haciendo esquí de fondo a la vuelta de la esquina.

**Esquí
de fondo
cerca
de casa**